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ЧАРНОБЫЛю 25 ГАдОў

МЕРКАВАННЕ РэдАКТАРА

Усе гады, на ўсіх дарогах
І ў ясны час, і ў дні пакут
Я ўдзячны і бацькам і Богу
За мне падараваны кут.

З далёкіх сноў дзіцячых веру,
Нібы ў наканаваны лёс,
У край чабору і аеру,
У край чаромхі і бяроз.

Не пачувалася ніколі
Мая душа такой жывой,
Як у вячэрнім жытнім полі
Ці на паляне баравой.

І ў экзатычнай заграніцы
Шукаў я самых звонкіх слоў
Вадзе з матулінай крыніцы
І мёду з бацькавых вуллёў.

Тут я хаваўся пад абрывам,
Глытаў кастроў начлежны дым
І быў загадкава-шчаслівым
І безнадзейна маладым.

Тут дрэву кожнаму і зверу 
Я рады, што са мной раслі…
І аж да дзён апошніх веру
Спрадвечнай полацкай зямлі.

Г.Бураўкін.

Надышла вясна, а з 
ёю і новыя клопаты. 
Пачалася веснавая 

сяўба, хутка на пашу выганяць 
кароў. Хаця той, хто праязджае 
па дарозе на Бачэйкава, ужо 
даўно бачыць буйную рагатую 
жывёлу, якую пасуць па 
мінулагодняй траве. Пасуцца 
на падножным корме рагулі і 
ў Далосцах. Акрамя гэтага ім 
выдзяляюць трохі мукі і салому. 
Відаць, не такія ўжо вялікія 
аказаліся запасы корма ў гэтай 
гаспадарцы, калі ўжо ў сярэдзіне 
красавіка каровы мусяць грызці 
ледзь адскочыўшую траву. Як 
параўнаць іх з фермерскім 

статкам у Нямеччыне ці Галандыі? 
А наша вышэйшае кіраўніцтва 
ставіць бліжэйшыя задачы 
“дагнаць і перагнаць Амерыку”.

Зараз раённая газета друкуе 
вясёленькія рэпартажы з палёў. 
Усе працуюць зладжана, усё 
арганізавана як мае быць. 
А як жа: пастаўлена задача 
адсеяцца да 1-га мая. Хаця, 
калі разабрацца, наш раён да 
гэтай даты ніяк не адсееца, бо 
вясновыя работы ў полі пачаліся 
сёлета значна пазней звычайнага, 
толькі ў сярэдзіне красавіка. 
Згодна ж інфармацыі аб ходзе 
сельгасработ у раёнцы, кожны 
дзень дае прырост пасеяных 

плошчаў у 5 %, і патрэбна роўна 
20 дзён для завяршэння сяўбы. 
Дваццаць дзён упартай працы 
ад раніцы да позняга вечара. 
І вось за тую напружаную 
працу райкам прафсаюзаў 
узнагародзіць пераможцаў-
трактарыстаў грашовымі 
прэміямі ў памеры 300, 200 і 100 
000 рублёў, адпаведна за першае, 
другое і трэцяе месца. Прычым 
прэмія будзе выдавацца за кошт 
гаспадаркі. 

Усё гэта выклікае даволі 
сумныя думкі і навявае ўспаміны 
пра падняволеную працу. Некалі 
пан плаціў прыгонным сялянам 
болей, чым тое прапануюць 

сучасныя калгасы. І пры 
такім стане спраў тэма іхняга 
сапраўднага рэфармавання 
застаецца недатыкальнай. 

Між тым сяляне-прыватнікі 
распачалі работу на 
прысядзібных землях. (Гэта 
дзякуючы іхняй руплівасці 
беларусы забяспечаны 
бульбай круглы год, а не да 
Новага году.) Пасеяны першыя 
гектары зерневых і бульбы. 
Хочацца спадзявацца, што новы 
сельскагаспадарчы год будзе 
ўраджайным. У зваротным 
выпадку ўся Беларусь будзе мець 
вялікія праблемы з харчаваннем.

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

26-га красавіка 
споўнілася 25 гадоў 
найстрашнейшай 

тэхнагеннай катастрофе, якая ад-
былася на Чарнобыльскай атам-
най электрастанцыі. У выніку ката-
строфы пацярпела насельніцтва 
трох краін: Расеі, Украіны і 
Беларусі. Некалькі тысяч пацяр-
пелых было пераселена з прыля-
гаючых раёнаў і ў Бешанковічы. 
У трыццацікіламетровай зоне 
наўкол станцыі людзей амаль што 
няма. Жыве тут некалькі соцен 
пажылых людзей, якія скептыч-
на адносяцца да сцверджанняў 
аб небяспецы. Яны садзяць свае 
градкі, бульбу, харчуюцца сваёй 
прадукцыяй. 

Але аўтарытэтныя навукоўцы 
сцвярджаюць, што жыць у Чар-
нобыльскай зоне небяспечна, 
тым больш тут нельга вырошч-
ваць ніякую сельскагаспадар-
чую прадукцыю. Па іхніх словах, 
выкарыстоўванне чарнобыль-
скай тэрыторыі – гэта падман 
людзей, спроба на іх сэканоміць. 
Сапраўды, навошта крычаць на 
ўвесь свет, каб нам дапамаглі, 
калі тую дапамогу ўсё-роўна 
чыноўнікі напалову раскрадуць, 
пакуль яна сюды дойдзе. Лепш 
аб’явіць, што жыць тут бяспеч-
на, і няхай сабе людзі займаюцца 

тым, чым займаліся раней: аруць 
і сеюць. Тое, што яны паміраюць 
ад нейкіх новых хвароб, можна 
асабліва не афішаваць ці схаваць 
у складанай бугалтэрыі падлікаў. 
А небяспечную прадукцыю мож-
на проста размяркоўваць па ўсёй 
краіне, мяшаючы з бяспечнай. 

Цалкам лагічным з гэтага 
гледзішча працягам з’яўляецца 
будаўніцтва на тэрыторыі 
Беларусі новай АЭС. А тое 
будаўніцтва пасля падзей у Японііі 
з’яўляецца выклікам не толькі 
беларусам, але і нашым літоўскім 
суседзям. Бо яно распачынаецца 
ў непасрэднай блізкасці ад Вільні 
– літоўскай сталіцы. На карысць 
будаўніцтва большасці вядома 
думка толькі аднаго чалавека. 
Іншым думкам, якія супярэчаць 
“галоўнай, адзіна правільнай”, 
проста няма месца ні на старон-
ках газет, ні на экране тэлевезара. 
У сучаснай Беларусі няма самога 
паняцця “плюралізм”. Казаць, што 
тут праводзяцца нейкія дыскусіі 
ці абмеркаванне праблемы, ніяк 
не выходзіць. Па словах вядо-
мага палітыка, нават выбух у ме-
тро з’явіўся ў нас наступствам 
“залішней дэмакратыі”, ад якой 
таго палітыка ледзь не цягне на 
ваніты. 

Л.Паўлава.

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

ВяСноВыя кЛоПаты

Я не супраць суботнікаў. Наадва-
рот, я – за дабраахвотную работу 
па добраўпарадкаванню двароў, 
сядзіб і пустак. А яшчэ я за тое, каб 
на кожным рабочым месцы, на 
двары кожнай установы заўсёды 
быў строгі парадак. А калі яго не 
падтрымліваць пастаянна, ніякія 
суботнікі не дапамогуць. 

Любая работа ў лукашэнкаўскай 
Беларусі па навядзенню парадка 
пачынаецца з прыезду на аб’ект 
групы чыноўнікаў. Яны мусяць 
распрацаваць “план дзеянняў”. 
Кантроль за выкананнем пла-
ну нясуць мясцовыя чыноўнікі 
рангам ніжэй. Але галоўным у 
гэтай справе будзе фінансавая 
частка, то бок рэсурсы. А іх сён-
ня ў нас катастрафічна не хапае. 
Бо львіная доля грошай ідзе на 
ўтрыманне той жа арміі чынавен-
ства. 

А таму суботнікі пераўтварыліся 
ў надзейны спосаб пакрыцця 
безгаспадарчасці або ў мера-
прыемства па выйсцю з скла-
данай фінансавай сітуацыі. Яно 
было б прасцей скараціць армію 
чыноўнікаў, ды на ёй жа сёння 
трымаецца рэжым. А вось баль-
шыня ўараговых беларусаў мае 
жабрацкія заробкі. Яны мусяць, 
акрамя непасрэднага ўдзелу ў 
суботніку, пералічыць у фонд 

суботніка 5 – 10 000 рублёў з 
свайго заробку. Сродкі, сабраныя 
такім чынам (а гэта толькі ў нашым 
раёне 36 мільёнаў рублёў) бу-
дуць накіраваны на мінімізацыю 
наступстваў катастрофы на Чар-
нобыльскай АЭС. (Так кажуць 
афіцыйныя органы. А куды яны 
пойдуць на самой справе, ведае 
толькі Міністэрства фінансаў, 
якое тымі грашыма і распараджа-
ецца.) 

Для многіх жа беларусаў суботнік 
– гэта магчымасць выпіць чарго-
вую бутэльку, адзначыць “свята” 
традыцыйна, па-савецкаму. А 
вось у развітых краінах штосьці не 
бачна, каб праводзіліся падобныя 
мерапрыемствы. Ці то  ў іх дрэвы 
не скідаюць на зіму лісце, ці то 
капіталісты тое лісце не грабуць, 
але, парадаксальным чынам, у 
іх там усё заўсёды прыбрана. Не 
беляць у іх дрэвы і бардзюрныя 
камяні, не мятуць мётламі ас-
фальт, а парадку назіраецца знач-
на болей. Мабыць, таму, што улада 
ў тых капіталістаў дае рэгулярную 
справаздачу выбарцам і рэгуляр-
на змяняецца. У нас жа кожны 
рабочы дзень нечым падобны на 
бясконцы ленінскі камуністычны 
суботнік. Такі ж ён цяжкі, нудны і 
бесталковы.

У.Ліпскі. 

СУБотнік–2011

Яшчэ мінулай восенню з высокіх трыбунаў 
было ўслых заяўлена пра будаўніцтва на 
тэрыторыі цэнтральнага стадыёна хакей-
най пляцоўкі. Няхітрая спартыўная пабудова 
мусіла быць многафункцыянальнай. Улетку 
яна павінна была служыць тэнісным кортам.

Той жа восенню на стадыён загналі буль-
дозер, знялі верхні пласт глебы, завезлі тры 
машыны пяску і ... пакінулі справу да вясны. 
А куды спяшацца? Семінараў па прабле-
мах спорту ў Бешанковічах не намячалася, 
прэзідэнта ў госці зімой тут не чакалі. Тое, што 
мясцовая дзетвара засталася без лёду, нікога 
не трывожыць. Спартыўныя справы ў раёне 
па-ранейшаму ідуць самацёкам. Усе раённыя 
службы тут падпарадкаваны галоўнай спра-
ве: народ трэба накарміць. А відовішчаў ха-
пае 3-га ліпеня, калі на стадыёне праводзіцца 
агульнараённая п’янка. Тады ўвесь стадыён 

заняты да апошняга месца. А 
вось спартовых відовішчаў тут 
цягам году праводзяць мала-
вата, а ўзімку іх наогул бракуе.   

Праўда, вясной справы 
скрануліся з месца: на стады-
ён завезлі яшчэ колькі машын 
пяску і правялі планіроўку. 
Але зноў жа: такімі тэмпамі 
работу скончыш не раней на-
ступнага лета, то бок праз год. 
А хацелася б яшчэ сёлета па-
гуляць і ў тэніс, і ў хакей. Але 
славутая адміністратыўная ма-
шына яўна прабуксоўвае, калі 
галоўны раённы чыноўнік асабіста не займа-
ецца ні тым, ні другім. Вось і застаецца мясцо-
вым заўзятарам чакаць, або калі ён асмеліцца 
ўзяць у рукі клюшку, або калі нам пашчасціць, 

і да нас прышлюць чарговага кіраўніка, які са 
спортам сябруе. 

Дачакацца б...
Г.Станкевіч. 

На	здымку:	будоўля не спяшаецца.

Я веру...

Вырашым ПраБЛемУ

У цэнтры ўВаГі

Чаму не спяшаецца будоўля?
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На	здымку:	ровары	каля	ваенкамата.			
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Едучы на працу, 
звярнуў увагу на 
тое, якія горы ме-

талу ўзвышаюцца ў месцах 
прыёмкі металалому. Напры-
клад, у Бачэйкаве гара мета-
лалому значна вышэй будын-
ка нарыхтоўчай канторы. З 
раніцы тут утвараюцца чэргі, 
дзе збіраюцца людзі, якія ня-
дрэнна зарабляюць на здачы 
металічнага лому. Наша нава-
колле літаральна нашпігавана 
металаломам. Той, хто валодае 
канём, можа за дзень лёгка 
сабраць 200 – 300 кілаграмаў. 
Пры сённяшняй закупачнай 
цане ў 740 руб/кг, гэта штод-
зённыя 150 – 200 000. Можна 
нават праводзіць разгорну-
тае сацспаборніцтва і на цэн-
тральным пляцу Бешанковіч 
уздымаць сцяг у гонар 
зборшчыкаў-перадавікоў. Бо 
сёння на прыёмныя кропкі 
вязуць усё тое, што збіралася 
гадамі і валяецца на завуголлі. 
У параўнанні з мінулым годам 

нарыхтоўчыя цэны на чорны 
лом павялічыліся ўдвая. 

А вось кошт іншай другас-
най сыравіны застаўся няз-
менным. І сёння хіба што хво-
ры на галаву чалавек пачне 
займацца зборам макулатуры 
(110 руб/кг), поліэтыленавых 
бутэлек (10 руб/кг), анучак 
(100 руб/кг) ці бітага шкла (80 
руб/ кг). А таму гэтым дабром 
багаты не толькі кожны пад-
ворак, але і навакольныя палі, 
дарожныя адхоны, месцы ад-
пачынку і г.д. 

У Нямеччыне, каб знізіць 
забруджванне наваколля 
поліэтыленам, немцы робяць 
акцэнт на выкарыстоўванне 
шматразовых бутэлек. Сваё 
ўлюбёнае піва яны купля-
юць у крамах скрынямі, 
кожны раз мяняючы скры-
ню з пустымі бутэлькамі, 
на такую ж з поўнымі. Зра-
зумела, што яны здаюць і 
поліэтыленавыя бутэлькі і 
ўсё астатняе. Больш таго, на-

ват двух-трохгадовыя дзеткі 
тут гуляюць з машынкамі, 
абсталяванымі кантэйнерамі 
для раздзельнага збору роз-
нага смецця. А так як тыя 
кантэйнеры маюць розныя 
колеры, то дзеткі яшчэ з мат-
чыным малаком усмоктваюць 
няхітрыя правілы паводзін у 
цывілізаваным грамадстве. 

Нядаўна ў адной з 
віцебскіх крамаў я ўпершыню 
пабачыў кантэйнеры для 
збору быўшых ва ўжытку 
батарэек. Чаму б падобныя 
кантэйнеры не абсталяваць  
і ў нас у Бешанковічах? Чаму 
мы бяромся за вырашэнне 
праблем толькі тады, калі пе-
вень ужо дзеўбануў? Здаец-
ца, і чыноўнікаў у нас хапае. 
Зразумелі ж урэшце, што калі 
не падвысіць кошт металало-
му, то ўвесь яго вывезуць у 
Расею. А што рабіць з астатнім 
хламам, які атручвае наша 
жыццё?

Г.Станкевіч.

ЖЫЦЬ ЦЫВІЛІЗАВАНА
наша СПадчына

У ВІЦЕБСКУ «ЧАРНОБЫЛЬСКУю» 
АКЦЫю ЗАБАРАНІЛІ 

ЖАхЛІВАЯ РэЧАІСНАСЦЬ

Перад светлым велікодным Днём блізу 
ўвахода на калгасны рынак Бешанковіч 
з’явіўся цэлы рад новых сталоў для гандлю. 
Урэшце неяк вырашылася пытанне, пра якое 
“Крывінка” пісала з нумару ў нумар тры гады. 
Цяпер простым гандлярам-сялянам не трэба 
больш раскладваць свае прадукты на зямлі, па-
рушаць санітарна-гігіенічныя нормы і правілы, 
весці пустыя дыскусіі з адміністрацыяй рынка. 

Але ж сказаўшы “А”, трэба казаць “Б”. Тыя, 
хто аддаваў загад будаваць сталы, пэўна ж 
ведае, што абсалютная бальшыня гандляроў 
улетку прыязджае сюды на роварах, якія пар-
куюцца ля сцяны і ўздоўж агароджы ваенкама-
та. Веластаянкі, якая так арганічна ўпісвалася 
б у краявід, па-ранейшаму няма.

А яшчэ тутэйшыя гандляры, пэўна, 
заслугоўваюць хоць якога навесу на выпадак 

дажджу. І не драўлянага, які дарэшты сапсуе 
выгляд вуліцы, а сучаснага, прыгожага, з праз-
рыстага пластыку. Вось тады можна будзе ска-
заць, што ўлада сапраўды патурбавалася пра 
простага чалавека.

Усё тое добраўпарадкаванне акупіцца 
роўна за год, бо за гандаль на такім месцы 
можна будзе не саромецца браць невялікія 
грошы.

Незабюракратызаваная ўлада вырашыла б 
тое пытанне сама і вельмі хутка. Самае вялікае 
за паўгода. Наша ж не можа падшавяліцца і 
зрабіць тое, што напрошваецца само сабой. 
Настолькі далёкая яна ад народа. А мо ў год 
прадпрымальнасці нешта зменіцца? Верыцца 
з цяжкасцю.

Г.Станкевіч.

 “Сцяжынамі памяці”
Кнігу пад такой назвай нядаўна выдаў рэ-

дактар “Крывінкі” Георгій Станкевіч. Кніжачка 
выйшла ў менскім выдавенцтве “Кнігазбор”. 
Яна невялікая і мае аб’ём 3,5 друкарскіх 
аркушаў і наклад 200 асобнікаў. Гэта трэцяя 
кніга Г.Станкевіча. Папярэднія зборнікі вершаў 
“Званы” і “Мая зорка” выходзілі ў 2003-м і 
2009-м гадах.

Новая кніга складаецца не толькі з вершаў, 
але і з эсэ. Георгій распавядае ў іх пра сваіх 
родных: бацьку, маці, дзядоў і бабуль, а так-
сама пра прадзедаў і іхнія сем’і. Адно тое, 
што аўтар збярог памяць пра столькіх сваіх 
продкаў у нашым шалёным жыцці, вартае 
зайздрасці і павагі.  

Кніга чытаецца вельмі цікава. Яна настолькі 
блізкая ўсім тым, хто вырас у вёсцы, што ча-
сам здаецца, што ягоныя вершы напісаны пра 
цябе і тваю радзіму. Няхай ягоныя творы яшчэ 
далёка не класічныя, але яны не ўступаюць ім, 
бяруць іншым: шчырасцю і ненадуманасцю. 
Тым больш, што творца жыве побач з намі, і 
яго можна сустрэць на вуліцы і пагутарыць.

Георгій выконвае свае вершы пад гітару і 
мне вельмі падабаецца тое выкананне. Вельмі 

хацелася б, каб новую кнігу прэзентавалі ў 
новым Доме культуры, які хутка адчыніцца. 
Наколькі я памятаю, папярэдняя кніга “Мая 
зорка” так і засталася без прэзентацыі. Да-
кладней кажучы, прэзентацыя яе адбылася, 
але толькі не ў нашым раёне.

У тым, што вершы Станкевіча нясуць 
пазітыўны зарад, сумнявацца не прыходзіцца. 
Я б параіў раённаму аддзелу адукацыі і 
ідэалагічнаму аддзелу скласці графік вы-
ступлення аўтара і папрасіць яго правесці 
шэраг сустрэч з калектывамі школ дый 
прадпрыемстваў. Не так многа мы маем твор-
чых людзей, каб так легкадумна адносіцца да 
іх творчасці. 

Чытаючы гэты зборнік, я сам урэшце 
зразумеў, што такое патрыятызм. І гэта зусім не 
тое, пра што крычаць па радыё, паказваюць па 
тэлебачанні і пішуць у газетах. Патрыятызм – 
гэта нешта іншае. Калі вы таксама хочаце зра-
зумець, што гэта такое, патэлефануйце на тэле-
фон рэдакцыі, набудзьце зборнік “Сцяжынамі 
памяці”. Вы не пашкадуеце.                 

м.Васільеў.

наш Гімн
Вырашым ПраБЛемУ

Неўзабаве пасля ўзнікнення  ў 1991-м год-
зе незалежнай Рэспублікі Беларусь афіцыйным 
сцягам Беларусі стаў бел-чырвона-белы, а 
афіцыйным гербам – герб “Пагоня”. Гімн жа 
савецкіх часоў доўгі час заставаўся нязмен-
ным. Ён пачынаўся так: “Мы – беларусы, з брат-
няю Руссю разам шукалі к шчасцю дарог...”

Пасля ганебнага рэферэндуму 1995-га года 
па ініцыятыве Лукашэнкі ў Беларусь былі вер-
нуты сцяг і герб савецкіх часоў з маленькімі 
зменамі. А потым быў праведзены конкурс 
на новы гімн, і нас ашчаслівілі новым тэкстам. 
Ён быў на ранейшую савецкую мелодыю і 
пачынаўся амаль таксама: “Мы – беларусы, 
мірныя людзі...”

Мала хто з чытачоў “Крывінкі” ведае, што на 
гэты конкурс быў прадстаўлены гімн, напісаны 
знакамітым беларускім кампазітарам Міколам 
Равенскім на словы выдатнай беларускай 
паэткі Наталлі Арсенневай – “Магутны Божа”. 
Але гэты гімн не быў ухвалены (вы ведаеце 
кім). Па-першае, таму што Наталля Арсеннева 
доўгі час жыла на эміграцыі, куды была закінута 
волей лёсу. А, значыць, была не савецкай паэ-
тэсай. Па-другое, таму што гэты гімн даўно ўжо 
стаў гімнам усіх тых, хто выступае за Новую Бе-
ларусь. Можна доўга апавядаць, якія шчырыя 
і ўзнёслыя словы схаваліся ў трох кароценькіх 

строфах гэтага шэдэўра. Але лепш за ўсё, калі 
вы самі яго прачытаеце. А найлепей вывучыце 
яго на памяць. 

Па майму глыбокаму перакананню, калі 
яго заспявае бальшыня беларусаў, гэты гімн-
малітва спраўдзіцца.

Г.Станкевіч
P.S. Прышласць – гэта тое, што некалі 

наступіць, прыйдзе. То бок, наша будучыня.

магутны Божа
Словы Наталлі Арсенневай
Музыка Міколы Равенскага

Магутны Божа, Уладар сусветаў,
Вялікіх сонцаў і сэрц малых,
Над Беларусяй ціхай і ветлай
Рассып праменні Свае хвалы.

Дай спор у працы будзённай, шэрай
На хлеб штодзённы, на родны край.
Павагу, сілу і веліч веры
У нашу праўду, у прышласць дай.

Дай урадлівасць жытнёвым нівам,
Учынкам нашым пашлі ўмалот.
Зрабі свабоднай, зрабі шчаслівай
Краіну нашу і наш народ!

Віцебскія дэмакратычныя актывісты 
атрымалі адмову наконт правядзеньня 
акцыі да ўгодкаў аварыі на Чарнобыль-
скай АЭС у Парку культуры і адпачынку 
чыгуначнікаў. Але яны ўсё адно мяркуюць 
сабрацца — на плошчы Свабоды.

Віцебскія актывісты мелі намер 
правесьці мітынг салідарнасьці з 
пацярпелымі ад аварыі на АЭС у Японіі і 
згадаць ахвяраў аварыі на Чарнобыльскай 
АЭС, распавёў адзін з арганізатараў, каар-
дынатар руху «За свабоду» ў Віцебскай 
вобласьці Хрыстафор Жаляпаў:

«У адміністрацыі Чыгуначнага раёну 
нам адмовілі з прычыны таго, што мы не 
заключылі дамову з ЖКГ, каб забясьпе-
чыць парадак на месцы мітынгу — у Пар-
ку культуры і адпачынку чыгуначнікаў. 
Але з ранейшага досьведу нам вядома, 
што дамовы наконт аховы правапарад-
ку, мэдычнага абслугоўваньня і паслуг 
ЖКГ адпаведныя структуры заключаюць 
толькі пасьля атрыманьня дазволу на 

правядзеньне мерапрыемства. Так што 
нас ізноў пусьцілі па „зачараваным коле“, 
хоць разам з заяўкай мы дасылалі ў ра-
ённую адміністрацыю ліст, дзе тлумачылі: 
мы гатовыя заключаць усе неабходныя 
дамовы, але найперш з нас патрабуюць 
дазвол!».

Віцебскія актывісты ўжо зьвярталіся ў 
Віцебскі гарвыканкам, каб памяняць па-
радак атрыманьня дазволаў на акцыі: каб 
у раённых адміністрацыях не патрабавалі 
дамоваў, якія папярэдне заключыць не-
магчыма. Але з гарвыканкаму адказалі, 
што гэтае рашэньне перагляду не падля-
гае. 

Тым ня менш прадстаўнікі грамадзкасьці 
гораду вырашылі, што 26 красавіка жа-
лобная акцыя ўсе адно павінна адбыцца: 
усіх жыхароў Віцебску запрасілі сабрацца 
а 17:30 на плошчы Свабоды, каб разам 
прыняць зварот да ўрадаў Расеі і Беларусі 
пра недапушчальнасьць будаўніцтва но-
вай, Астравецкай АЭС. 

Тым, што беларусы ад “шчаслівага” жыцця 
ўсё больш співаюцца, не здзівіш сёння нікога. 
Але калі бачыш, што сяброўства з “зялёным 
зміем” пачынаецца з дзіцячага ўзросту, тое 
выклікае страх. Вось апошні факт.

У перадвялікодную суботу 23-га красавіка 
атруціўся гарэлкай і ледзьве не памёр ву-
чань трэцяга класа Паўазерскай школы. Спа-
чатку ён нібыта знайшоў бутэльку з рэштай 
гарэлкі, якую нібыта згубіў мясцовы п’яніца, 
які валяўся пры дарозе. Потым вучань-
пачатковец так прыклаўся да напою, што стаў 
кліёнтам рэанімацыйнага аддзялення раён-
най бальніцы. 

Прыведзены прыклад сведчыць найперш 
пра тое, што існай уладзе не ўдаецца ўзяць 
пытанне змяншэння алкагалізацыі людзей пад 
кантроль. Па-ранейшаму бутэлька з’яўляецца 

фетышам для вялізнай часткі насельніцтва 
нашай краіны. Колькасць яе прыхільнікаў не 
змяншаецца. Існай уладзе трэба гэта прыз-
наць, крытычна прааналізаваць факты і рас-
працаваць каардынальна новы план дзеянняў. 
І першым пунктам у гэтым плане кожны 
мала-мальскі кіраўнік павінен запісаць сваю 
асабістую цвярозасць. А яшчэ – абавязковае 
прэміраванне тых, хто на справе вядзе цвяро-
зы лад жыцця.

Пакуль жа тыя, хто змагаецца з гарэлкай 
шляхам правядзення паседжанняў, самі ня-
рэдка заглядваюць у бутэльку. А тое сведчыць, 
што такое “змаганне” дарэмнае. А так як самі 
чыноўнікі не прызнаюць той факт, што яны 
“грашаць”, змяненне сітуацыі ў лепшы бок у 
бліжэйшы час не прадбачыцца.

Г.Станкевіч. 

кУЛьтУрная Падзея

УЛада і ГрамадСкаСць

НЕдАВЫРАШАНАЯ пРАБЛЕМА
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26 апреля во время посещения Александром 
Лукашенко Наровлянского района журналисты 
поинтересовались у главы Беларуси, почему он 
не участвует в чернобыльских мероприятиях 
вместе с президентами Украины и России.

— Задайте этот вопрос Януковичу: почему бе-
лорусский президент не присутствует на их ме-
роприятиях? — ответил Лукашенко (цитируется 
по interfax.by). — Это вы у них спросите. К сожа-
лению, «вшивости» хватает у нынешнего руко-
водства Украины. Напрашиваться я ни к кому не 
собираюсь, и быть каким-то подпевалой я не со-
бираюсь ни у одного президента, ни у другого.

Руководитель Беларуси также прокомменти-
ровал заявление президента Европейской ко-
миссии Жозе Мануэля Баррозу о том, что его уча-
стие в саммите по ядерной безопасности в Киеве 
возможно только при отсутствии там президента 
Беларуси. 

— Что касается таких козлов, как Баррозу и 
прочих... Ну, кто такой Баррозу? Был какой-то 
Баррозу в Португалии, но выгнали его и устрои-
ли в Еврокомиссию. Я меньше всего смотрю, что 
где кто ляпнул из европейских чиновников. Их 
там тысячи, — заявил Александр Лукашенко.

Киев предсказуемо обиделся. В комментарии, 
распространенном МИДом Украины, говорится 
(цитируется по агентству БелаПАН): «Память о 
жертвах радиационной катастрофы должна быть 
консолидирующим звеном для наших стран. 
Именно из этих соображений исходил прези-
дент Украины Виктор Янукович, приглашая сво-
их коллег - президентов Российской Федерации 
и Республики Беларусь вместе почтить погибших 
в результате взрыва на ЧАЭС собственно в день, 
когда произошла крупнейшая техногенная ката-
строфа в истории человечества. В этом меропри-
ятии не было и не могло быть никакой политики. 
В этот день любые ссоры и взаимные претензии 
тождественны танцам на костях.

Тем большее возмущение вызывают беспреце-
дентно некорректные комментарии президента 
Беларуси Александра Лукашенко. Личные оскор-
бления неприемлемы в общении между людьми. 
Особенно они неприемлемы, когда оскорбитель-
ные высказывания адресуются государственным 
деятелям, которые представляют суверенные 
страны и целые объединения стран.

Украинское государство, украинский народ 
непреклонны в своем теплом, дружеском от-
ношении к белорусскому народу. В день памяти 
жертв трагедии на ЧАЭС мы разделяем боль на-
ших соседей, так же, как они, не сомневаемся, 
разделяют нашу. Надеемся, руководству Белару-
си хватит ответственности перед собственными 
гражданами вернуться к конструктивной поли-
тике сотрудничества и с Украиной, и с ЕС, кото-
рые желают видеть Республику Беларусь про-
цветающей, демократической и успешной».

Брюссель отреагировал тоньше и обиднее для 
Лукашенко. Источник в Европейской комиссии 
сообщил агентству interfax.by, что реакции на 
выпады в адрес Баррозу не будет:

— Мы не признаем его демократически из-
бранным президентом Республики Беларусь. В 
Еврокомиссии нет практики комментировать за-
явления обычных граждан.

Кирилл Букин
министерство иностранных дел Украи-

ны выразило возмущение беспрецедентно 
некорректными высказываниями алек-
сандра Лукашенко. но настоящей пощечи-
ной стал ответ еврокомиссии.  

НАЦБАНК НЕ ЗАХОТЕЛ УЗНАТь РЕАЛьНый КУРС РУБЛЯ. ОБъЯВЛЕННАЯ ДОПОЛ-
НИТЕЛьНАЯ СЕССИЯ НА ТОРГАХ БЕЛОРУССКОй ВАЛюТНО-ФОНДОВОй БИРЖИ НЕ 
СОСТОЯЛАСь. ПОЧЕМУ ПРАВИТЕЛьСТВО В ПОСЛЕДНИй МОМЕНТ ДАЛО ЗАДНИй 
ХОД, СКОЛьКО ЕщЕ ПРОДЕРЖИТСЯ НыНЕшНИй КУРС РУБЛЯ И ПОЛУЧИТ ЛИ БЕЛА-
РУСь РОССИйСКИй КРЕДИТ БЕЗ ПРОВЕДЕНИЯ ДЕВАЛьВАЦИИ, ВыЯСНЯЕТ «ЗАВТРА 
ТВОЕй СТРАНы».
рыночный курс ушел дальше, 

чем ожидали
Надежды на альтернативную 

сессию, на которой бы опреде-
лился рыночный курс, не оправ-
дались. Нацбанк, сославшись на 
необходимость «значительной 
подготовительной работы тех-
нического характера», перенес 
открытие альтернативных торгов 
на неопределеннее время. Рынок 
по-прежнему стоит. 

Почему правительство в по-
следний момент дало задний ход 
и как собирается выкручиваться 
из сложившейся ситуации? 

— Честно говоря, непонятно, на 
что рассчитывает правительство, 
— отмечает финансовый аналитик 
Сергей чалый. — Думаю, альтер-
нативную сессию отменили по той 
причине, что испугались курса, 
который мог бы на ней сложиться. 
Ведь после того, как было заявле-
но о возможном открытии второй 
сессии, межбанк даже заработал. 
Сделки шли в районе 4800-5000 
рублей за доллар. И буквально на 
следующий день банкам настоя-
тельно порекомендовали не про-
водить сделки выше 4500 рублей 
за доллар.  

Экономический обозреватель 
кирилл коктыш также считает, 
что решение Нацбанка не про-
водить альтернативную сессию 
может означать лишь то, что у бе-
лорусских властей нет уверенно-
сти в возможном урегулировании 
вопроса благоприятным для них 
образом. 

— Власти понимают, что это 
принесет не желаемый для них 
результат, — считает эксперт. — 
Сегодня нет уверенности в крепо-
сти белорусской валюты. Пробле-
ма по большому счету осталась 
нерешенной.

Иными словами сегодня курс 
уже настолько далеко ушел от 

декларированного, что белорус-
скому руководству вряд ли уда-
лось бы сохранить лицо, показав 
рыночную стоимость рубля. Вот 
почему, по мнению руководите-
ля аналитического центра «Стра-
тегия» Леонида заико, воздер-
жаться от торгов для власти было 
бы самым правильным. 

— Деловая среда, внутренний 
и внешний бизнес, банки, кото-
рые работают с Беларусью и вне 
ее, уже подошли к определенной 
величине курса, которая исполь-
зуется в расчетах при поставках 
импортных товаров, — отмечает 
экономист. —  Этот курс 1 доллар 
– 6 тысяч белорусских рублей. На-
чинать торговать на альтернатив-
ной сессии и выйти на курс пускай 
не 6, а 5 тысяч рублей означало 
бы практически неминуемую от-
ставку правительства. Это был бы 
разлом рыночной и финансовой 
ситуации. Курс слишком далеко 
уходил бы от официально декла-
рированного. 

По мнению Леонида Заико, ны-
нешняя пауза необходима, чтобы 
сформировать более-менее при-
личное предложение валюты. 

— Предложение валюты сфор-
мировать можно только за счет 
того, что те или иные субъекты, 
имеющие доходы от экспорта, 
выйдут с большими пакетами. А 
сейчас все хотят придержать ва-
люту. Пока нет российского кре-
дита, ориентация идет на то, что 
все играют на повышение курса 
доллара, -- отмечает эксперт.

россия даст кредит, ей некуда 
деваться?

Однако возникает вопрос: а 
даст ли Россия кредит, на который 
так уповает белорусское руковод-
ство? Ведь согласно заявлениям 
представителей Центробанка 
России, одним из условий выде-
ления кредита является гибкость 

курсообразования. До тех пор, 
пока это не произойдет, выделять 
кредит Беларуси в Центробанке 
не намерены. 

— Дадут. Куда им сейчас де-
ваться? — уверен Леонид Заико. 
— Если начнут торговать 1 доллар 
по 6 тысяч белорусских рублей, то 
товары, произведенные в Россий-
ской Федерации, сразу становятся 
неконкурентными в Беларуси. 

А вот Кирилл Коктыш считает, 
что Россия с выдачей кредита спе-
шить не станет, но даже если он и 
будет выделен, это спасет ситуа-
цию на месяц-два. 

— Уже нет никакой разницы 
– даст нам Россия кредит или не 
даст, — отмечает и Сергей Чалый. 
— Это ничего не изменит. Если не 
даст, хоть госдолг будет меньше.

девальвация уже не спасет 
Эксперты констатируют, что де-

вальвация белорусского рубля в 
данной ситуации ничего уже не 
решит. И не важно, сколько будет 
стоить рубль – 3100, 6 тысяч или 
даже больше. По крайней мере, 
для белорусской экономики такая 
мера абсолютно бесполезна. 

— Обычно девальвируют, что-
бы увеличить конкурентоспособ-
ность своей продукции на внеш-
них рынках, — отмечает Кирилл 
Коктыш. — Девальвация для бе-
лорусских товаров сама по себе 
бессмысленна. Белорусский экс-
порт номинирован в долларах, 
поэтому девальвация на него не 
повлияет никак. Экспорт же в 
Россию имеет политическую по-
доплеку, и он не станет от этого 
продаваться в больших объемах. 
Он и без того значителен. 

Главная проблема белорусской 
экономики — это большой раз-
рыв потребления и производства, 
считает эксперт. 

-- И это постоянно будет давать 
о себе знать, сколько ни обесце-

нивай валюту. Конечно, постоян-
ное обесценивание – это тоже не 
решение. Это просто капитуляция 
перед обстоятельствами, -- счита-
ет Кирилл Коктыш. 

По мнению эксперта, бороться 
надо с причиной, а не со след-
ствием. — Соответственно надо 
либо сокращать потребление, 
чего бы не хотелось, либо нара-
щивать внешнее предложение. 
Но тогда вопрос: какие товары 
производить и как договари-
ваться с соседями, чтобы они эти 
товары купили? Белорусская 
экономика, как любая экспортно-
ориентированная, обречена до-
говариваться с соседями. Если ни-
кто у тебя не купил, то ты ничего 
не заработал. Так что вопрос не 
в понижении или повышении ва-
лютного курса. 

Увы, для решения названной 
экспертом проблемы потребует-
ся не месяц, а годы. Найти рынки 
сбыта и наладить производство 
конкурентных товаров — процесс 
нескорый. Как говорит Кирилл 
Коктыш, девальвация для бело-
русской экономики на сегодня – 
худший из возможных вариантов.

— Когда в одну трубу вливает-
ся, а в другую выливается, либо 
вы находите способ выровнять 
этот баланс, либо сидите в пустом 
бассейне и делаете вид, что у вас 
вода есть. И какая разница, как 
вы будете индексировать потерю 
воды? — говорит Кирилл Коктыш. 
—Девальвация валюты в бело-
русской ситуации — это не ин-
струмент. Выигрыш от этого ноль. 
Надо держать курс, насколько 
есть возможность. Но чтобы дер-
жать нужно не только приказы-
вать валюте стоят, но и делать 
совершенно реальные шаги для 
наполнения торговли товарными 
потоками.

анастасия БеЛенькая.

чем Грозит БеЛорУССкой 
экономике Удержание 
кУрСа рУБЛя?

ГаЛоўная Падзея СВЕТ пРА БЕЛАРУСЬ

ЕВРОКОМиССиЯ 
иЗЯщНО 
СРЕАГиРОВАЛА НА 
ВЫпАд ЛУКАШЕНКО

Лідар Руху «За Свабоду» 
пракаментаваў скандальныя заявы 
Аляксандра Лукашэнкі, зробленыя 26 
красавіка.

— Рэжым крыўдуе і злуецца амаль на 
ўвесь свет. Апрача такіх самых рэжымаў-
парыяў. Беларусь ператварылася ўжо 
нават не ў асаджаную крэпасць, а ў 
асаджаную казарму з салдафонскімі 
манерамі, — цытуе словы палітыка сайт 
рух.by.

Як вядома, у сваім выступленні Аляк-
сандр Лукашэнка назваў прэзідэнта 
Еўракамісіі Жозэ Мануіла Барозу каз-
лом, а кіраўніцтва Украіны абвінаваціў 
ва «вшивости».

— Вось і з Украінай улада пасвары-
лася, прычым у такі жалобны дзень. што 
да абразаў у бок Барозу, то гэта проста 

па-за межамі прыстойнасці, — кажа 
Аляксандр Мілінкевіч.

На яго думку, такімі паводзінамі  
«кіраўнік краіны ганьбіць цэлую нашу 
дзяржаву і цэлы народ».

— Разам з тым хамства падкрэслівае 
адчай, ілюструе, што гэтая мадэль 
кіравання ўжо не толькі не мае 
перспектываў, але і ставіць Беларусь 
на мяжу выжывання, — лічыць лідар 
Руху «За Свабоду». — Небяспека ў 
тым, ва ўмовах усур’ёз пагражаючага 
банкруцтва ўлада перабывае ў стане 
паталагічнай неадэкватнасці і спрабуе 
тактычна хітраваць. Не адчувае моманту 
адказнасці і стратэгічнага выбару. Гэта 
можа прывесці да здачы эканамічнага 
суверэнітэту і пераўтварэння краіны ў 
правінцыю ўсходняй неаімперыі.

дэмакратычны рУх СВаБода СЛоВа

ВСем – моЛчать!
Но покушение на «Нашу ніву» и 

«Народную волю» - это особый слу-
чай. Знаменующий перелом в от-
ношениях властей с независимыми 
СМИ.

Даже царское правительство в на-
чале ХХ века не опустилось до того, 
чтобы закрыть «Нашу Нiву». Пако-
стей делали немало, но вот чтобы 
просто ножичком по горлу - этого 
не было.

Похоже, других аргументов - по-
мимо ножичка - у нынешней вла-
сти уже не осталось. Казалось бы: 
она полностью монополизировала 
общественно-политическое теле- и 
радиовещание, государственные 
газеты выходят тиражом несоизме-
римо большим, чем независимые. 
А толку - чуть. Официальная про-
паганда терпит сокрушительное 
поражение. Даром что ли после не-
давних выборов разбор полетов за-

кончился отставками двух видных 
бойцов идеологического фронта 
- Натальи Петкевич и Александра 
Зимовского. Не понравились Алек-
сандру Лукашенко результаты голо-
сования, не понравились…

События первых четырех месяцев 
2011-го - валютный кризис, рост 
цен, теракт, - популярности главе 
государства явно не добавили. И, 
судя по всему, проблемы в эконо-
мике будут нарастать. Складывает-
ся впечатление, что власть начина-
ет терять контроль над ситуацией. 
В этой ситуации любая альтерна-
тивная информация кажется ей 
опасной. Реакцией на происходя-
щее стал истошный крик: «Всем - 
молчать!»

Очевидно, что атакой на «Нашу 
ніву» и «Народную волю» дело не 
ограничится. В ближайшее время 
можно ожидать «зачистки» в Интер-

нете. От тех СМИ, которые не попа-
дут под раздачу сейчас, потребуют 
«поджать хвосты». Наступает пере-
ломный момент, когда право на 
существование имеет только одна 
точка зрения – официальная…

Отсрочит или, наоборот, ускорит 
развязку ставка на грубую силу? 
Бог весть. На форуме «НН» один из 
читателей написал:

«Были черносотенцы и была 
«Наша Нiва». «Наша Нiва» осталась, 
где сейчас черносотенцы?

Были большевики и была «Наша 
Нiва». «Наша Нiва» осталась, где те-
перь большевики? ..

Есть «Наша Нiва» и есть Лука-
шенко. Я ни на что не намекаю, но 
«Наша Нiва» вышла в финал».

Чем в итоге закончится этот пое-
динок, у меня сомнений нет.

александр Старикевич.

за время правления 
Лукашенко уничтожено 
немало газет. 
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ЛоГіка ПаЛіцэйшчыны
Пасля выбуху ў мінскім ме-

тро затыкаць раты медыям ды 
журналістам сталі зусім ужо 
бесцырымонна. Вось і ваш 
пакорлівы слуга патрапіў пад 
капітальную раздачу за не-
прыемныя для ўлады камен-
тары ў звязку з трагедыяй 11 
красавіка.

Гаворка ідзе найперш пра 
артыкул «Беларусь: узарваны 
міф», апублікаваны ў інтэрнет-
газеце Naviny.by. Зрэшты, 
мяркую, што «мочаць», так 
бы мовіць, па сукупнасці, бо 
каментаваў звязаную з вы-
бухам праблематыку для 
розных медый, і зусім не 
кампліментарна для кіроўнай 
вярхоўкі, як у пагонах, так і 
без.

У прыватнасці, адна з клю-
чавых высноў была такая: 
«Слаўныя органы хвацка луп-
цуюць дручкамі іншадумцаў, 
але, як бачым, раз-пораз аказ-
ваюцца бяссільнымі ў сваім 
асноўным, па ідэі, амплуа — 
гарантаваць бяспеку грамад-
зян».

У адказ дзяржаўная прапа-
гандысцкая машына ўлупіла 
з усіх гармат: маўляў, хто 

дазволіў замахвацца на до-
блесныя органы! Гэта ж у нас 
святарная карова, праўда?

Аўтар аглабельнай 
публікацыі, растыражаванай 
шэрагам цэнтральных ды 
рэгіянальных дзяржаўных 
перыёдыкаў, напавал б’е ры-
тарычным, як яму падаецца, 
пытаннем: «Адкуль спадар 
Класкоўскі, ні дня не насіўшы 
міліцэйскі мундзір, можа быць 
паінфармаваны пра стан спраў 
у МУС? Абапіраючыся на якія 
звесткі ён робіць выснову, 
што „праваахоўныя струк-
туры ў Беларусі разрасліся, 
разбыліся на шчодрых казён-
ных фінансах“?».

Пра мундзір — гэта, як мо-
ладзь кажа, «жэсць». Згадва-
ецца анекдот пра салдафона: 
калі гэтыя цывільныя такія 
разумнікі, дык чаму яны шых-
том не ходзяць? Паводле такой 
логікі, пра знікненне валюты, 
напрыклад, маюць права раз-
важаць толькі банкіры. Мне ж 
падаецца: каб меркаваць, што 
кілбаса пратухла, не абавязко-
ва быць кілбаснікам.

Ну і тым болей дзіўна, 
калі ў праве пісаць на тыя 

ці іншыя тэмы адмаўляюць 
прафесійнаму журналісту з 33-
гадовым стажам.

Увогуле ж, да ведама аўтара 
аглабельнай публікацыі, сва-
бода меркаванняў ды іх вы-
казвання гарантуецца кожна-
му — насіў ён мундзір ці не 
— Канстытуцыяй Беларусі. А 
вось называць кагосьці зла-
чынцам да суда Асноўны закон 
акурат не дазваляе. Гэта варта 
зарубіць на носе таму ж аўтару 
ды рэдактарам выданняў, 
якія дружна перадрукавалі 
пасквіль, прысвечаны, бадай, 
не столькі мне, колькі майму 
сыну, што трапіў у вязніцу КДБ 
па справе аб «масавых беспа-
радках».

І яшчэ адна аксіёма, мусіць, 
невядомая абаронцам гона-
ру мундзіра. Усе чыноўнікі 
ды ведамствы мусяць быць 
падсправаздачнымі грамад-
зянам. І гэта кепска, калі стан 
спраў у той ці іншай структуры, 
у тым ліку сілавой — таямніца 
за сямю пячаткамі. Чым гана-
рыцеся?

Так, айчынныя чыноўнікі 
са скуры вылузваюцца, каб 
нязручная для іх інфармацыя 

Контрольный выстрел в 
белорусскую нефтепереработку

Повышение ставки пошлины автоматиче-
ски распространяется на белорусские нПз и 
превращает экспорт нефтепродуктов в резко 
убыточный вид деятельности.

Россия повышает пошлины до запретительного 
уровня в связи с резким дефицитом нефтепродук-
тов в России, фактически вынуждая нефтетрейдеров 
разворачивать экспортный поток нефтепродуктов 
обратно в страну. Белорусская нефтепереработ-
ка традиционно работала на экспорт, до-
ходы от которого до недавнего време-
ни покрывали убыточные поставки 
на внутренний рынок. 

Белорусские НПЗ могут раз-
вернуть экспорт нефтепродук-
тов только в одном направле-
нии – на российский рынок. И 
как говорят представители от-
расли, это решение необходи-
мо было принимать уже давно, 
не дожидаясь повышения экс-
портных пошлин на нефтепро-
дукты в России.

Дефицит бензина российских 
АЗС, который по мнению властей РФ 
спровоцирован картельным сговором, 
привел к тому, что оптовая цена на тонну бен-
зина А92 за 2 дня взлетела с 28 тыс. до 33 тыс. рублей, 
а спрос превышает предложение в 30 раз. 

Белорусские НПЗ забиты под завязку светлыми 
нефтепродуктами и находятся на грани остановки 
из-за нехватки емкостей для слива сырья. Но на-
чать поставки бензина на российский рынок за-
воды самостоятельно не могут в силу целого ряда 
законодательно-административных особенностей 
белорусской экономической модели.

Во-первых, для экспорта нефтепродуктов в Рос-
сию необходимо получить разрешение властей, что 
в принципе невозможно, поскольку одновременно 
действует несколько противоречащих друг дру-
гу «указиловок». А именно: (1) все нефтепродукты 
должны реализовываться через электронную пло-
щадку концерна Белнефтехим (Белорусский нефтя-
ной дом); (2) все нефтепродукты реализуются через 
Белорусскую нефтяную компанию; (3) есть письмо 
концерна, разрешающее НПЗ осуществлять самосто-
ятельную продажу нефтепродуктов, смысл которого 
не совсем понятен на фоне первых двух условий.

Между тем, «эксклюзивные» операторы рынка не-
фтепродуктов – электронная площадка и БНК – до 
настоящего момента даже пальцем не пошевелили 
для начала поставок нефтепродуктов на российский 
рынок. Более того, ситуация, которая сложилась в 
последнее время на электронной площадке, приве-
ла к снижению экспорта нефтепродуктов из Белару-
си и, как следствие, затариванию НПЗ.

«Всё как-то очень непонятно… Все заявки на по-
купку нефтепродуктов выставляются по цене ниже 

себестоимости, а новых участников к (электронной) 
площадке просто не подпускают», - сказал предста-
витель компании, имеющей доступ к электронным 
торгам. (Справка: за доступ к электронной площадке 
торговли нефтепродуктами трейдер должен внести 
депозит на счет Белнефтехима в размере 25 тыс. 
долларов. По крайней мере, такой тариф существо-
вал несколько лет назад, и вряд ли он понизился за 

это время.)
В общем, сотни миллионов валютной 

выручки, которую так упорно ищут 
Нацбанк РБ и правительство, поко-

ятся в резервуарах белорусских 
НПЗ. Однако сегодня в стране 
некому принимать меры по 
урегулированию ситуации в 
нефтянке.

Так, отвечающий за не-
фтянку В.Семашко со свитой 
из руководства Белнефтехима 

и БНК сегодня пытается убол-
тать друга белорусского народа 

Уго Чавеса вытащить из кубышки 
пару-тройку миллиардов долларов 

на приватизацию белорусских НПЗ и 
МАЗа, или сделать частичную предопла-

ту по реализуемым в этой стране проектам 
(пара-сотня миллионов на поддержание штанов). В 
свою очередь, тот, кто может заставить чиновников 
за сегодня-завтра-послезавтра решить невыполни-
мую задачу, улетел на неопределенный срок в Тур-
кмению на поиски денег, а заодно и альтернативных 
нефти и газа.

Впрочем, белорусский агитпроп может обернуть 
сложившуюся ситуацию в свою пользу. Мол, местные 
шаманы эксперты предвидели дефицит нефтепро-
дуктов в России и последующее повышение ставки 
экспортной пошлины до 90%. А потому и создали 
запас бензина на белорусских НПЗ, чтобы в трудный 
момент прийти на выручку братскому российскому 
народу: от голода спасли, от пожаров, а теперь и 
бензином подсобили. В общем, Не может Россия су-
ществовать без Беларуси…

Тем временем, текущий убыток Мозырского НПЗ 
достиг 60 млн долларов (2010 год предприятий за-
кончило с прибылью 40 млн долларов), что вымыло 
почти все оборотные средства, и сегодня 95% поста-
вок сырья закупается за счет банковских кредитов, 
обслуживание которых не лучшим образом сказыва-
ется на себестоимости.

Неудивительно, что в нефтяных кругах уже по-
ползли слухи о том, что чиновники Белнефтехима 
и «трутни» из БНК вступили в сговор с российским 
олигархами, цель которого – по-быстрому загнать 
белорусские НПЗ в долговую яму и затем скупить за 
бесценок.

аФн

УСходні СУСед

решение 
правительства 

россии о повышении 
с 1 мая экспортных 
пошлин на светлые 

нефтепродукты стало 
контрольным выстрелом 

в загибающуюся 
белорусскую 

нефтепереработку. 

ПаЛеміка

пАЦЯРпЕЛЫЯ МІЛІЦЫЯНТЫ НА 
ўСІх пРАЦэСАх АдНЫ І ТЫЯ Ж 

28 красавіка ў cудзе 
кастрычніцкага раё-
ну менску па справах 
Паўла Вінаградава, 
зьмітра дразда, але-
ся кіркевіча, андрэя 
Пратасені і ўладзімера 
хамічэнкі заслуханыя 
восем пацярпелых 
міліцыянтаў і шасьцё-
ра сьведак. Пацярпе-
лыя міліцыянты на ўсіх 
працэсах за 19 сьнежня 
адны і тыя ж. 

Суды за Плошчу
Журналісты, якія пра-

цуюць на судах, ужо 
склалі сьпіс зь імёнамі, 
прозьвішчамі і пасадамі 
пацярпелых міліцыянтаў, 
каб дакладна іх на-
зываць. У чацьвер з 
раніцы частка давала паказаньні на працэ-
се ў Партызанскім судзе, дзе ідзе працэс над 
Саньнікавым і моладзьдзю, другая частка – у 
Кастрычніцкім. Ніхто зь нібыта пацярпелых 
не апазнаў ніводнага абвінавачанага, яны 
агульнымі фразамі распавядалі пра тое, што 
было на плошчы 19-га. Бацька абвінавачанага 
актывіста кампаніі «Гавары праўду!» Паўла 
Вінаградава спадар Ігар кажа: «Нейкія зьмя-
шаныя пачуцьці выклікае гэты суд. Многае 
незразумела. Незразумелы выклік пацярпе-
лых – якія адносіны яны маюць непасрэдна да 
гэтых падсудных? Нідзе ў дакумэнтах па спра-
ве, да прыкладу, майго сына яны ня значацца 
як пацярпелыя, паводле словаў адваката. Я не 
пачуў нічога канкрэтнага». 

Траўмы, пашкоджаньні, якія быццам бы 
атрымалі на плошчы пацярпелыя, выклікалі 
ўсьмешкі ў прысутных у залі суду – у 
намесьніка камандзіра роты спэцназу Сяргея 
Лушчыка – гематома ягадзіцы, у іншых – ушы-
бы мяккіх тканак. Ніхто зь сямі дапытаных ня 
быў шпіталізаваны. Дар‘я Беліс, якая ўважліва 
сочыць за працэсам, выказала такое мерка-
ваньне:

«Я лічу, што вылучаюць абсурдныя 
абвінавачваньні. Абсурдныя сьведкі, аб-
сурдныя пацярпелыя, якія зьяўляюцца 
міліцыянтамі. Вось і ўсё». Але я лічу, што хлоп-
цы – малайцы. Трымаюцца». 

Аляксандар Арцыбашаў, які таксама 
прысутнічае на судзе, кажа: «У прынцыпе, 

уражаньні ня самыя лепшыя. Зразумела, што 
сфабрыкавана ўсё і зроблена такім чынам, каб 
пасадзіць хлопцаў, у прыватнасьці, майго ся-
бра Паўла Вінаградава».

Сябра «Маладога фронту» Ігар Кішко 
падзяліўся сваімі ўражаньнямі наконт працэ-
су: 

«Не ўпершыню бачым падобнае судзілішча. 
Таму ніякіх спадзеваў на справядлівы прысуд 
мы ня маем. Мяркуем, што і Кіркевіч, і Яроме-
нак атрымаюць вельмі жорсткія тэрміны, таму 
што ўлады вельмі жорстка ставяцца ўвогуле 
да вольнай моладзі нашай краіны». 

У другой палове дня суд заслухаў сьведкаў. 
Двое зь іх – таксама міліцыянты. Абодва 
пазналі абвінавачанага Ўладзімера Хамічэнку. 
Абодва быццам бы затрымлівалі яго, але 
блыталіся, судзьдзя заўважыла разыходжаньні 
ў пісьмовых паказаньнях і вусных. Выступілі 
брат і сябар Андрэя Пратасені, літаратар Язэп 
Янушкевіч – у абарону архівіста Зьмітра Драз-
да. 

Пры канцы паседжаньня суд заслухаў 
грунтоўныя паказаньні старшыні БХК Алега 
Гулака. Гулак распавёў, што яго зьдзівіла на 
плошчы: шкло білі чалавек 15, побач стаялі 
міліцэйскія начальнікі ў цывільным. Ніхто 
не рэагаваў, не перашкаджаў. Пасьля раз-
гону плошчы ён ня бачыў ні палак, ні арма-
туры, ні бутэлек – усё гэта пабачыў толькі па 
Беларускім тэлебачаньні. 

іна Студзінская.

ПаЛітычны ПераСЛед

не праточвалася на шырокую 
публіку. Але ж тое-сёе мож-
на яшчэ знайсці ў адкрытым 
доступе. Дык вось, згодна з 
законам аб рэспубліканскім 
бюджэце на 2011 год, на 
органы ўнутраных спраў 
выдаткоўваецца 1 710 925 
718,0 тысячы рублёў, на ор-
ганы дзяржбяспекі — 292 
791 305,7 тысячы рублёў. Для 
параўнання: на агульную ся-
рэднюю адукацыю — толькі 67 
496 303,2 тысячы рублёў. Ноў 
комэнт.

Далей. Адмыслоўцы 
Інстытута праблем правапры-
мянення пры Еўрапейскім 
універсітэце ў Санкт-
Пецярбургу правялі даследа-
ванне ў пытаннях колькасці ды 
фінансавання праваахоўных 
органаў у шэрагу краін СНД і 
Усходняй Еўропы. Ды вось, па 
колькасці сілавікоў (без уліку 
войска) на 100 тысяч жыхароў 
сінявокая рэспубліка ўсіх пера-
плюнула — 1 442. Параўнайце: 
у Расіі — 976, Казахстане — 
713, Малдове — 388, Польшчы 
— 328.

Удумайцеся: у нашай краіне, 
дзе меней за 9,5 мільёна 
жыхароў, — прыкладна 
столькі ж сілавікоў, колькі ў 
38-мільённай Польшчы! Дык 
ці варта дзівіцца, што Беларусь 
атрымала ярлык паліцэйскай 
дзяржавы? Зрэшты, гэты 
тэрмін мае на ўвазе не толькі 

разадзьмутыя штаты сілавых 
структур, але і іх заточанасць 
пад палітычныя рэпрэсіі, зду-
шэнне пратэстаў супраць 
недэмакратычнай сістэмы, 
якая фактычна выпусташыла 
выбары, заблакавала змену 
кіроўных эліт.

Пры гэтым я перакананы: у 
нашых сілавых структурах шмат 
сумленных прафесіяналаў. І 
не думаю, што гэтыя людзі ў 
захапленні, калі ім накідаюць 
функцыі палітычнага здушэн-
ня, у той час як конь не валяўся 
ў пытаннях сапраўднай бяспекі 
грамадзян.

Дарэчы, я ў сваіх 
публікацыях вёў гаворку не 
толькі пра міліцыю, але і пра 
спецслужбы. Іх у Беларусі ба-
гата, і менавіта іх амплуа — 
гуляць на апярэджанне, раз-
гадваючы планы тэрарыстаў. 
У нас жа, як вынікае з 
афіцыйнай трактоўкі, некалькі 
маладзёнаў-дылетантаў шэсць 
гадоў пакідалі з носам проць-
му крутых профі.

Так што цяжка падзяліць 
бравурны тон аўтара аглабель-
най публікацыі, каторы, даючы 
адлуп вашаму пакорліваму 
слугу, з пафасам заяўляе, 
што «свой прафесіяналізм 
праваахоўныя органы 
даказалі 13 красавіка, меней 
чым за суткі пасля тэракту 
затрымаўшы яго выканаўцаў».
Па-першае, не кажы гоп, па-

куль не пераскочыў — яшчэ 
толькі следства ідзе. Па-
другое: затрымалі меркавана-
га тэрарыста не «меней чым 
за суткі», а, лічы, цераз шэсць 
гадоў, калі браць за пункт 
адліку выбухі ў Віцебску. Пасля 
якіх быў яшчэ і выбух ля стэ-
лы ў Мінску ў 2008 годзе. І на 
гадавіну таго тэракту (каторы 
сілавікі, дарэчы, тоячы шыла 
ў мяху, «сарамліва» называлі 
«хуліганствам») не хто іншы, як 
Аляксандр Лукашэнка даваў 
дыхту: «Вінаватыя да цяпе-
рашняга часу не ўстаноўлены. 
Гэта ганьба для праваахоўных 
органаў!».

Дык вы б лепей з прэзідэнтам 
паспрачаліся, а не са мной! 
Столькі гадоў сілавікі хваліліся: 
мы усіх гэтых дэструктыўных 
элементаў як аблупленых ве-
даем, яны ў нас пад каўпаком! 
Хапалі, трэслі апазіцыю пасля 
кожнага выбуху. А ў выніку 
бамбістамі (калі знайшлі 
сапраўды тых) аказаліся тыпо-
выя прадстаўнікі электарату 
ўлады, адзін нібыта нават ся-
бар БРСМ. Дык ці тых трэслі? 
Ці пад тыя задачы заточаны 
органы?

Во над якімі пытаннямі варта 
чухаць рэпу на добры лад! А не 
рэагаваць на журналісцкія вы-
ступы аглабельнымі адлупамі 
па прынцыпе «сам дурань».

аляксандр класкоўскі.


